

## La Citadelle de l'Excellence

[illegible][illegible]

\_\_\_\_\_

|  |  |  |  |  |
|--|--|--|--|--|
|  |  |  |  |  |
|--|--|--|--|--|

\_\_\_\_\_

## Notes finales

# YES WE CAN 2025

## READING COMPREHENSION PAPER

### COMPREHENSION DE TEXTE

---

#### CYCLE C

##### **English Passage:**

Cameroon, often referred to as “Africa in miniature,” is a country of remarkable diversity, both geographically and culturally. Its landscapes range from tropical rainforests in the south to arid savannahs in the north, from the Atlantic coastline to the peaks of Mount Cameroon. This ecological diversity is mirrored in the country’s cultural, linguistic, and ethnic variety. Cameroon is home to over 250 ethnic groups and two official languages, English and French, a legacy of its colonial past.

The nation’s political journey has been equally complex. Since independence in 1960, Cameroon has worked to maintain national cohesion despite pressures from regionalism and separatist movements, especially in the Anglophone regions. The government has introduced decentralization reforms to give local authorities more autonomy, hoping that local governance will reduce tensions and promote development. However, challenges such as limited resources, corruption, and uneven implementation of policies continue to affect the efficiency of local administrations.

National symbols—such as the flag, national anthem, motto, and emblem—play a crucial role in promoting unity. Celebrations of national holidays, including National Day on May 20th, are intended to strengthen citizens’ sense of belonging and patriotism. Schools, media, and civil society organizations are tasked with educating the population about these symbols and their significance, fostering respect for national identity.

Cameroon's economy faces a mix of opportunities and constraints. Agriculture employs the majority of the population, yet productivity is often hindered by outdated methods and climate change. The country is rich in natural resources, including oil, timber, and minerals, which contribute to government revenues. Nonetheless, inflation, high unemployment—especially among youth—and global commodity price fluctuations present serious challenges. Sound economic planning, coupled with good governance, is therefore essential for sustainable growth.

Education, civic participation, and respect for the rule of law are seen as pillars of nation-building. Citizens are encouraged to participate actively in governance, respect public institutions, and embrace the rights and duties of citizenship. In recent years, youth movements, civil society organizations, and the press have played increasingly visible roles in advocating for social justice, transparency, and development. Their engagement underscores the fact that nation-building is not only the responsibility of the state but of all citizens.

1. Cameroon is referred to as “Africa in miniature” because:
  - A. It has a small land area compared to other African countries
  - B. It has diverse landscapes, cultures, and languages
  - C. It was colonized by both France and Britain
  - D. It has a single dominant ethnic group
2. One of the major challenges to local governance in Cameroon is:
  - A. Complete autonomy of local authorities
  - B. Corruption and uneven policy implementation
  - C. Excessive national holidays
  - D. Too many official languages
3. National symbols in Cameroon serve primarily to:
  - A. Promote unity and national identity
  - B. Encourage tourism in rural areas
  - C. Reduce agricultural dependency
  - D. Determine political leadership

4. The main economic challenge affecting youth in Cameroon is:
  - A. High literacy levels
  - B. Over-reliance on modern technology
  - C. High unemployment and limited opportunities
  - D. Excessive decentralization
5. The passage suggests that nation-building in Cameroon:
  - A. Depends solely on government initiatives
  - B. Is a shared responsibility among the state, citizens, and civil society
  - C. Has been fully achieved through decentralization
  - D. Focuses only on economic growth

1. List three geographical features mentioned in the passage that illustrate Cameroon's diversity.
2. Explain how Cameroon's colonial history influences its current linguistic landscape.
3. Identify two main challenges facing decentralization reforms in Cameroon.
4. How do national symbols contribute to national unity? Give two examples.
5. Describe two ways in which the media and civil society promote nation-building.
6. According to the passage, what are two major economic resources of Cameroon?
7. Explain how youth engagement influences social justice and governance in Cameroon.
8. Discuss one major environmental challenge affecting Cameroon's agricultural productivity.
9. Define "nation-building" in the context of the passage.
10. Analyze how the combination of education, civic participation, and respect for the rule of law contributes to Cameroon's development.

## COMPREHENSION DE TEXTE

Le Cameroun, souvent appelé « l’Afrique en miniature », est un pays d’une diversité remarquable, tant sur le plan géographique que culturel. Ses paysages vont des forêts tropicales du sud aux savanes arides du nord, de la côte atlantique aux sommets du Mont Cameroun. Cette diversité écologique se reflète dans la variété culturelle, linguistique et ethnique du pays. Le Cameroun compte plus de 250 groupes ethniques et deux langues officielles, le français et l’anglais, héritage de son passé colonial.

Le parcours politique de la nation a été tout aussi complexe. Depuis l’indépendance en 1960, le Cameroun s’efforce de maintenir la cohésion nationale malgré les pressions du régionalisme et des mouvements séparatistes, notamment dans les régions anglophones. Le gouvernement a introduit des réformes de décentralisation pour donner plus d’autonomie aux autorités locales, espérant que la gouvernance locale réduira les tensions et favorisera le développement. Cependant, des défis tels que les ressources limitées, la corruption et la mise en œuvre inégale des politiques continuent d’affecter l’efficacité des administrations locales.

Les symboles nationaux—tels que le drapeau, l’hymne national, la devise et l’emblème—jouent un rôle crucial dans la promotion de l’unité. Les célébrations des fêtes nationales, y compris la fête nationale du 20 mai, visent à renforcer le sentiment d’appartenance et le patriotisme des citoyens. Les écoles, les médias et les organisations de la société civile ont pour mission d’éduquer la population sur ces symboles et leur importance, favorisant le respect de l’identité nationale.

L’économie camerounaise présente un mélange d’opportunités et de contraintes. L’agriculture emploie la majorité de la population, mais la productivité est souvent limitée par des méthodes dépassées et les effets du changement climatique. Le pays est riche en ressources naturelles,

notamment le pétrole, le bois et les minéraux, qui contribuent aux recettes publiques. Néanmoins, l'inflation, le chômage élevé—surtout parmi les jeunes—et les fluctuations des prix des matières premières constituent de sérieux défis. Une planification économique rigoureuse, associée à une bonne gouvernance, est donc essentielle pour une croissance durable.

L'éducation, la participation civique et le respect de l'état de droit sont considérés comme les piliers de la construction nationale. Les citoyens sont encouragés à participer activement à la gouvernance, à respecter les institutions publiques et à assumer leurs droits et devoirs de citoyen. Ces dernières années, les mouvements de jeunesse, les organisations de la société civile et la presse ont joué un rôle de plus en plus visible dans la promotion de la justice sociale, de la transparence et du développement. Leur engagement souligne que la construction nationale n'est pas seulement la responsabilité de l'État, mais de tous les citoyens.

1. Le Cameroun est appelé « l'Afrique en miniature » parce que :
  - A. Il a une superficie plus petite que les autres pays africains
  - B. Il possède des paysages, des cultures et des langues diversifiés
  - C. Il a été colonisé par la France et la Grande-Bretagne
  - D. Il a un groupe ethnique dominant
2. L'un des principaux défis de la gouvernance locale au Cameroun est :
  - A. L'autonomie totale des autorités locales
  - B. La corruption et la mise en œuvre inégale des politiques
  - C. L'excès de jours fériés nationaux
  - D. Trop de langues officielles
3. Les symboles nationaux au Cameroun servent principalement à :
  - A. Promouvoir l'unité et l'identité nationale
  - B. Encourager le tourisme rural
  - C. Réduire la dépendance agricole
  - D. Déterminer la direction politique
4. Le principal défi économique touchant les jeunes au Cameroun est :

- A. Un niveau élevé d’alphabétisation
  - B. Une dépendance excessive à la technologie
  - C. Le chômage élevé et les opportunités limitées
  - D. Une décentralisation excessive
5. Le passage suggère que la construction nationale au Cameroun :
- A. Dépend uniquement des initiatives gouvernementales
  - B. Est une responsabilité partagée entre l’État, les citoyens et la société civile
  - C. A été pleinement atteinte grâce à la décentralisation
  - D. Se concentre uniquement sur la croissance économique
- 

1. Citez trois caractéristiques géographiques mentionnées dans le texte illustrant la diversité du Cameroun.
2. Expliquez comment l’histoire coloniale du Cameroun influence son paysage linguistique actuel.
3. Identifiez deux principaux défis affectant les réformes de décentralisation.
4. Comment les symboles nationaux contribuent-ils à l’unité nationale ? Donnez deux exemples.
5. Décrivez deux manières dont les médias et la société civile favorisent la construction nationale.
6. Selon le texte, quelles sont deux ressources économiques majeures du Cameroun ?
7. Expliquez comment l’engagement des jeunes influence la justice sociale et la gouvernance.
8. Discutez d’un principal défi environnemental affectant la productivité agricole au Cameroun.
9. Définissez le terme « construction nationale » dans le contexte du texte.
10. Analysez comment la combinaison de l’éducation, de la participation civique et du respect de l’état de droit contribue au développement du Cameroun.